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سخنگوی شورای نگهبان با تشریح ۴ وظیفه 
یا ماموریت مهم شــورای نگهبان در خصوص 
بررســی مصوبات مجلس شــورای اسلامی و 
اساسنامه های ارســالی از سوی دولت با اصول 
قانون اساســی و موازین شــرع گفت: شورای 
نگهبان به صورت جــاری و روزانه درگیر این 
موضوع است؛ پا به پای مجلس شورای اسلامی 
مصوبات را بررسی می کنیم و اگر مصوبه ای یا 
بندی از آن خلاف شرع و قانون اساسی باشد به 

مجلس اعلام می کنیم.
به گزارش ایلنا، هادی طحان نظیف در برنامه 
تلویزیونی صف اول با بیان اینکه بســیاری از 
ایرادات شــورای نگهبان درباره مصوبات برای 
دفاع از حقوق ملت است. بیان کرد: در شورای 
نگهبان از هنجارهای عالی که موازین شــرع و 
اصول قانون اساســی است، پاسداری می شود. 
این کار در کشورهای دیگر هم انجام می گیرد 
و نهادی عهده دار صیانت از قانون اساســی آن 
کشــور است که ممکن اســت نام آن متفاوت 
باشد. کشورها آن را دادگاه عالی قانون اساسی، 
دیوان فدرال، شورای قانون اساسی و... می نامند.

این عضو حقوقدان شورای نگهبان ادامه داد: 
ما در شورای نگهبان موضوعی را در دستور کار 
قرار نمی دهیم مگر آنکــه پیش از آن مجمع 
فقهی شــورای نگهبان در قم و پژوهشــکده 
شــورای نگهبان در تهران درباره آن اقدامات 
کارشناسی انجام داده باشد. صلاحیت شورای 
نگهبان تطبیق مصوبات با شرع و قانون اساسی 
است و نظرات کارشناسان و افراد مختلف از این 

منظر شنیده می شود.
اعضای شــورای  طحان نظیف عنوان کرد: 
نگهبان برای بررســی مصوبــات وقت زیادی 
صرف می کنند و آن ها را با دقت مورد بررسی 
قرار می دهند. از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی 
تاکنون حدود ســه هزار و ۵۰۰ طرح، لایحه و 
اساسنامه در شورای نگهبان مورد بررسی قرار 
گرفته است که برخی از آن ها همچون مصوبات 
بودجه و برنامه های توسعه شامل چند ده بند 

و ماده بوده است.
نظارت بر فرآیندهای انتخابات

دومین وظیفه شــورای نگهبان نظارت بر 
انتخابات های ریاست جمهوری، مجلس شورای 
اسلامی، مجلس خبرگان رهبری و همه پرسی 
است که مورد اشاره سخنگوی شورای نگهبان 

قرار گرفت.
او در این باره گفت: شورای نگهبان از ابتدای 
پیروزی انقلاب تاکنون در تمامی انتخابات هایی 
که وظیفه نظارت بر آن ها را برعهده داشــته، 
تلاش کرده تــا حق  النــاس را رعایت کند و 

امانتدار خوبی برای رای مردم باشد.
طحان نظیف حتی بیــان کرد: گاهی اوقات 
اختلاف آرای دو نفر به کمتر از انگشــتان دو 
دســت یا حتی یک دست می رســد. شورای 
نگهبان در این باره تلاش می کند تا اراده مردم 

محقق شود.
ایــن عضــو حقوقــدان شــورای نگهبان 
خاطرنشــان کرد: این شــورا به عنوان ناظر بر 
انتخابــات پا به پای مجــری انتخابات حرکت 

می کند و بر تمام فرآیندها و مراحل انتخابات 
نظــارت دارد تا گامی فراتر از قانون برداشــته 

نشود و حقی از مردم تضییع نشود.
تفسیر بیش از صد اصل قانون اساسی

سخنگوی شــورای نگهبان سومین وظیفه 
این شورا را تفســیر اصول قانون اساسی طبق 
اصل ۹۸ آن قانون عنوان کرد و گفت: تفســیر 
رسمی قانون اساســی برعهده شورای نگهبان 

است.
او خبر داد: شورای نگهبان از ابتدای پیروزی 
انقلاب اســلامی تاکنون براســاس درخواست 
مراجع صلاحیت دار، تفاسیر بیش از صد تفسیر 
نسبت به اصول قانون اساسی را ارائه داده است.
این عضو حقوقدان شــورای نگهبان اظهار 
داشــت: از ابتــدای پیروزی انقلاب اســلامی 
تاکنون به بیش از یک هزار و ۶۰۰ اســتعلام 
صورت گرفته پاسخ داده شده است که برخی از 
آن ها منجر به ابطال مصوبه مذکور شده است.

اشکالات برای دفاع از مردم است
ســخنگوی شورای نگهبان بیان کرد که در 
بررسی مصوبات با شرع و قانون اساسی، مدافع 
حقوق مردم هستیم؛ چراکه اساساً شرع و قانون 

اساسی مدافع حقوق ملت است.
او ادامــه داد: نمونه های بســیار زیادی از 
جلسات و نظرات شورای نگهبان در ذهن دارم 
که در راستای دفاع از حقوق ملت است. یکی 
از مجالس مصوبــه ای درخصوص درآمد پایدار 
دهیاری ها و شهرداری ها داشت. اعضای شورای 
نگهبان تاکید داشتند که فراهم آوردن این ساز 
و کارها نباید منجر به اخذ عوارض بدون ضوابط 

قانونی از مردم شود.
این اســتاد دانشگاه اصل ۷۵ قانون اساسی 
که دربــاره بار مالی مصوبات اســت را هم در 
راســتای دفاع از حقوق ملت دانست و گفت: 
برخی از مصوبات به دلیل عدم رعایت اصل ۷۵ 
با اشکال مواجه می شود؛ چراکه اگر مصوبه ای 
تبدیل به قانون شــود و مجری به دلیل تامین 
نشــدن بار مالی آن نتواند اجــرا کند موجب 

سرگردانی مردم خواهد شد.
اصلاح قانون انتخابات 

در راستای حقوق داوطلبان
او در بخش دیگری از صحبت های خود به 
اصلاح قانون اساسی اشاره کرد و گفت: فارغ از 
اینکه این موضوع خوب یا بد است، مهلت های 
رســیدگی به صلاحیت های داوطلبان اکنون 
منطقی نیست. آن زمان که قانون فعلی )سال 
۱۳۷۸( به تصویب رســیده است، این میزان 
ثبت نامی نداشــتیم و الان ۲۰ روز زمان برای 
بررسی شورای نگهبان در کافی نیست. اکنون 
لازم اســت مهلت های رسیدگی وسیع تر شود. 
برای ما بسیار مهم است تا حقی از کسی ضایع 
نشود. دفاعیات افراد باید شنیده شود و فرصتی 
برای پاسخگویی و ارائه مستندات آن ها در نظر 
گرفت. البته این کارها انجام می شود اما در یک 
مدت زمان کوتاه. ایــن مصوبه تلاش کرده تا 
مهلت ها را منطقی تر کند و این از مزایای این 
مصوبه و در راســتای حقوق مردم و داوطلبان 

است.

توضیح درباره انتخابات تناسبی 
موضوع پربحث ایــن روزهای اصلاح قانون 
انتخابات یعنی »انتخابات تناســبی« نیز مورد 
سوال مجری قرار گرفت و طحان نظیف گفت: 
در دنیا دو روش برای برگزاری انتخابات وجود 
دارد. روش نخســت اکثریتی است؛ بدان معنا 
افرادی که رای بیشــتری آوردند، بر کرســی 
مجلس خواهند نشســت. این روش اکنون در 
کشــور در حال اجراســت. روش دوم تناسبی 
است؛ یعنی احزاب و فهرست ها به نسبت درصد 
آرایی که به دست می آورند و طبق فرمولی که 
در قانون پیش بینی شده است می توانند کرسی 

مجلس به دست بیاورند.
او خاطرنشــان کرد: اکنون بحث ها و گفت 
وگوهایــی در جوامــع علمی و پژوهشــی در 
جریان است که کدام روش به عدالت انتخاباتی 
نزدیک تر است. البته در روش تناسبی، فضایی 
نیز برای کاندیداهای خارج از لیست ها در نظر 
گرفته شده است. چگونگی برگزاری انتخابات 
تناسبی در حوزه انتخابیه تهران در طرح اصلاح 

قانون انتخابات مجلس آمده است.
سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: ما این 
روش ها را خلاف موازین شرع و قانون اساسی 
نمی دانیم و به همین دلیل برگزاری انتخابات به 
شیوه تناسبی در تهران را خلاف شرع و قانون 
اساسی ندانستیم. البته اصراری هم به برگزاری 

آن نداریم؛ چراکه هر دو، روش هستند.
او برای اینکه انتخابات تناســبی بهتر شرح 
داده شــود مثــال زد: در دوره هــای اخیر در 
انتخابات مجلس تهران شاهد هستیم که سی 
نفر از یک لیست که بیشــتر رای آورده اند به 
مجلس می رســند و ســی نفر از لیست دیگر 
که ســی و یکم تا شصتم شده اند وارد مجلس 

نمی شوند؛ این روش انتخاباتی اکثریتی است.
این اســتاد دانشــگاه افــزود: در انتخابات 
تناسبی فهرست ها به تناسب آرای شان کرسی 

به دست می آورند.
انتخابات الکترونیکی برعهده وزارت کشور

ســخنگوی شــورای نگهبان در خصوص 
برگزاری انتخابات به صــورت الکترونیک نیز 

گفــت: این موضــوع در سیاســت های کلی 
انتخابات و قوانین انتخاباتی مورد اشــاره قرار 
گرفته اســت. اما باید توجه داشت که مجری 
انتخابات وزارت کشــور اســت و آن وزارتخانه 
باید تمهیدات لازم را فراهم آورد. البته شورای 
نگهبان بــه عنوان ناظر بــر انتخابات نیز باید 
مراحل و فرآینــد برگزاری انتخابات به صورت 

الکترونیکی را تایید کند.
او خاطرنشان کرد: انتخابات الکترونیکی ۲۵ 
مرحله دارد کــه ۲۴ مرحله آن در حال انجام 
اســت. اما اگر مرحله اخذ رای مدنظر اســت، 
باید گفت که ما جلســات کارشناسی با وزارت 
کشــور در این خصوص داریم. اگر زمینه ها و 
ســامانه های اجرای آن به صورت ســالم، امن 
و مناســب فراهم باشــد با این موضوع موافق 

هستیم.
بررسی برنامه هفتم در پژوهشکده 

شورای نگهبان
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره طرح 
»برنامــه هفتم توســعه« کــه هم اکنون در 
کمیســیون تلفیق مجلس شورای اسلامی در 
حال بررسی اظهار داشــت: این طرح هنوز به 
صحن مجلس شــورای اســلامی نیامده و به 
مصوبه تبدیل نشده است تا به شورای نگهبان 
ارسال شود و این شورا نظرات خودش را بیان 
کند. اما با این حال پژوهشکده شورای نگهبان 
همزمان با مجلس در حال بررســی اســت و 

جلساتی را نیز برگزار کرده است.
او افزود: جلســاتی که پژوهشکده شورای 
نگهبان برگزار می کند به منظور بررســی های 
کارشناســی  اســت و جمع بندی های آن ها به 
عنــوان نظرات مشــورتی در اختیــار اعضای 

شورای نگهبان قرار خواهد گرفت.
طحان نظیف اعلام کرد: با آغاز بررسی برنامه 
هفتم در صحــن مجلس، ما نیز در شــورای 
نگهبان بررسی این طرح را آغاز خواهیم کرد؛ 
چرا که شــورای نگهبان از زمان دریافت یک 
مصوبه ۱۰ روز فرصت اعلام نظر دارد که قابل 
تمدیــد تا ۲۰ روز هم اســت. باتوجه به اینکه 
برنامه هفتم توســعه مفصل و بندهای بسیار 

زیادی دارد، ســعی بر آن است تا کار بررسی 
را پابه پای مجلس انجام دهیم تا در موعد مقرر 

به نتیجه برسد.
این عضو حقوقدان شــورای نگهبان این را 
هم بیان کرد: شــورای نگهبان در مرحله اولیه 
اصویب یک مصوبه در مجلس شورای اسلامی 
ورود نمی کند و نظری اعلام نمی کند؛ چرا که 
این کار را دخالت در صلاحیت مجلس می دانیم. 
مجلس در تصویب هر طــرح و لایحه ای آزاد 
است. شــورای نگهبان هم نمی تواند مصوبات 
مجلس را اصلاح کند، شورا در مراحل بعد هم 
فقط اشکالات، ایرادات و ابهامات خود را اعلام 
و تبیین می کند و باز هم نحوه اصلاح برعهده 
مجلس شــورای اسلامی اســت. اگر مجلس 
ایرادات شورای نگهبان را برطرف کند مصوبه 

تایید و تبدیل به قانون می شود.
او درباره تطبیق مصوبات با سیاســت های 
کلی نظام نیز گفت: این موضوع ابتدائا برعهده 
هیات عالی نظارت بر حُسن اجرای سیاست های 
کلی نظام است و مرجع موردنظر در این رابطه 

آن هیات است.
البته اگر آن هیات اعلام نظر نکند، شــورای 
نگهبان طبق قانون اساسی می تواند در این باره 

اعلام نظر کند.
شفافیت شورای نگهبان

سخنگوی شــورای نگهبان در پایان گفت: 
ما در شــورای نگهبان بــدون هیچ گونه الزام 
قانونی در این زمینه پیشگام بودیم. در بررسی 

مصوبات موارد متعددی را منتشر کردیم.
او خاطرنشان کرد: علاوه بر سامانه ارتباطات 
شورای نگهبان که یکی از پل های ارتباطی مردم 
با شوراست، مشروح مذاکرات شورای نگهبان تا 
آنجایی که پیاده سازی شده، منتشر شده است. 
این شورا سامانه ای به نام سامانه نظرات شورای 
نگهبان دارد که در دسترس عموم قرار دارد و 
علاوه بر مشروح مذاکرات ها، نظرات استدلالی 
دســته بندی شده نیز در آن قرار دارد که مورد 
استقبال نخبگان و نمایندگان قرار گرفته است. 
حتی نامه های مهلت خواهــی برای اظهارنظر 

درباره مصوبات نیز در آن سامانه آمده است.

سخنگوی شورای نگهبان:

ایرادات شورای نگهبان به مصوبات برای دفاع از حقوق ملت است

الگوپذیری و تأثیر آن
بر سیستم آموزشی از نگاهی دیگر

ادامه از صفحه 1
نکته  دیگر آن اســت  که بدانیم یکی از دلایل دو دســتگی شدید امروز در 
جامعه  ایرانی ناشی از نفوذ تقلیدوارانه از این دو گروه )دین در مقابل غرب( است 
که شــوربختانه هر دو به جامعه ای به شدت تقلیدپذیر وارد شده و جامعه  ایرانی 
را بیش از پیش دچار ضعف کرده اســت. راه برون رفت از این مسیر پرپیچ وخم 
تاریخی، مطالعه  بسیار و ادراک منطقی است و هم چنین بازگشت به آیین های 
درســت انســانی و باورهای اخلاقی ایرانی می تواند چاره ساز این شرق زدگی و 

غرب زدگی خالی از مفهوم باشد. 
شــرق زدگانی کــه با چنگ و دنــدان تنها به ظواهر دین دســت یازیدند و 
آیین های انســانی را ندیده و دین را بی محتــوا ارایه می کنند. غرب زدگانی که 
در کار مُــد بوده و تمدن نوین را در آرایش و لباس دیده اند. در هیچ یک از این 

دو گروه نه فرهنگ سخن گفتن را می توان دید و نه فرهنگ تفکر منطقی را. 

یادداشت

به گفته رئیس قوه قضائیــه اگر قانون در جامعه حاکم 
باشد، استقرار آرامش و زیست مسالمت آمیز نیز در جامعه 
تسهیل می شود و اگر فردی به قانون احترام نگذارد ممکن 

است روحیه دیکتاتوری در او ایجاد شود.
به گزارش مردم ســالاری حجت الاســلام والمسلمین 
محســنی اژه ای طی سخنانی در نشست شورای عالی قوه 
قضائیه بیان کرد: با فرا رســیدن ماه محرم بر همه دل های 
پاک، حُزن مســتولی می شود و همه خوبی ها و فضیلت ها 
مانند ایثار، اخلاص، شــجاعت، استقامت و شهادت، تجلی 
خاص پیدا می کند؛ در ایران اســلامی نیز با فرا رســیدن 
ایام محرم شــاهد جوشــش غیرت دینی اقشــار مختلف 
مردمی هســتیم و این همه به برکت خون مطهر حضرت 
سیدالشهداء است. رئیس دستگاه قضا در ادامه با بیان اینکه 
ســرلوحه ی کارِ قوه قضائیه، قانونمداری است، گفت: قوه 
قضائیــه هم باید خودش ملتزم به قانون باشــد و هم همه 
تلاشــش را مصروف دارد تا قانون در کشــور حاکم باشد؛ 
قانون باید فصل الخطاب باشد؛ عدالت جزء با برقراری قانون 
حکمفرما نمی شــود؛ قانونمداری و احترام به قانون نشانه 
شــخصیت افراد و مترقی بودن جامعه است؛ اگر قانون در 
جامعه حاکم باشد، استقرار آرامش و زیست مسالمت آمیز 
نیز در جامعه تســهیل می شود؛ اگر فردی به قانون احترام 

نگذارد ممکن است روحیه دیکتاتوری در او ایجاد شود.
او در ادامــه بــه فرمایشــات و بیانــات امامین انقلاب 
درخصــوص ضرورت التزام همگان به قانون اشــاره کرد و 
گفت: امام راحل در موارد مختلف نســبت به قانونمداری 
تاکید و تکیه داشــتند و احیاناً اگر کســی حرفی در مورد 
قانون داشــت و قانون را قبول نداشت، ایشان می فرمودند 
»قانون تو را قبول ندارد«؛ مقام معظم رهبری نیز نسبت به 
اهمیت التزام به قانون تاکیدات فراوانی دارند و می فرمایند 

»مسئولیت قوه قضائیه تضمین اجرای قانون است«.
محســنی اژه ای تصریح کرد: اجرای قانون به نفع همه 
جامعه اســت؛ ما باید بــه قانون عمل کنیــم و از ملامتِ 
ملامت کنندگان نگران نباشــیم؛ باید قانون را خوب بفهیم 
و خوب پیاده ســازیم و نگران نباشــیم چه کسی خوشش 
می آید یا بدش می آید! به این نکته نیز باید اهتمام داشــته 

باشیم که همه در برابر قانون برابر هستند.
رئیــس قوه قضائیه در ادامه به بیان مختصات و الزامات 
وضع قانون پرداخت و گفت: ممکن اســت گاهی اختلاف 

برداشــت و تفســیر از قانون بوجود آید؛ بر همین اساس 
در زمــان وضع قانون باید عنایت داشــت کــه این قانون 
حتی الامکان »شــفاف« و »واضح« و »جامع« باشد و قابل 
تفســیرهای متعدد و متضاد نباشــد؛ همچنین کاربردش 

متناسب با مقتضیات زمان باشد.
رئیــس قوه قضائیه به ویژگی هایی کــه باید در مجری 
قانون باشــد نیز گریزی زد و گفت: مجری قانون باید آن را 
خــوب بفهمد و خوب اجرا کند؛ اگر یک قانون مطلوب، به 
درستی اجرا نشود، ممکن است عوارض و آسیب هایی پدید 
آید؛ چنانچه در فهم قانون نیز به درستی دقت نشود ممکن 

است مسائل و مشکلاتی عارض شود.
محســنی اژه ای در ادامه به ذکــر خاطراتی از مقاطع 
مختلف زمانی در باب اهمیت التزام به قانون پرداخت و در 
نخستین خاطره به اشاره کرد و گفت: در دهه های گذشته 
مانند زمان حال یک سلســله پرونده هایی در قوه قضائیه 
مطــرح بود که برخی از آن ها مرتبط با مقامات دولتی بود؛ 
در اثناء رسیدگی به آن پرونده ها، استاندارو برخی معاونان 
رئیس جمهور و معاونیــن وزراء تحت تعقیب قرار گرفته و 
پرونده کیفری برای آن ها تشــکیل شــد و بعضی از آن ها 
محکــوم شــدند؛ رئیس جمهورِ وقت از ایــن قضیه خیلی 
ناراحت شــده بود! از قضا یکی از این پرونده ها که مرتبط 
با یک مقام سیاســی دولت بود و مشارالیه در دادگاه بدوی 
محکوم شــده بود، در دادگاه تجدیدنظر به من واصل شده 
بود و من حکم محکومیت فردِ مورد اشــاره را تایید کرده 
بودم؛ لذا تصمیم گرفتم به دیدار رئیس جمهورِ وقت بروم و 
ادله و مستندات قانونی حکم صادر شده را برای او تشریح 
کنم؛ نکته قابل تأمل آنکه وقتی در جلسه با رئیس جمهورِ 
وقت اتهامِ مقام سیاسی محکوم شده و مستندات پرونده و 
»ماده ۳ قانون تشــدید مجازات مرتکبین ارتشاء، اختلاس 
و کلاهبرداری« را تشــریح و تبیین کردم، او گفت »عجب 
قانــون مزخرفی«! من در آنجا به وی یادآوری کردم که در 
زمان تبلیغات انتخاباتی اش تاکید کرده بود که می خواهد 
بــر مدار قانون حرکت کند؛ علی ایحال من در آن جلســه 
با اســتناد به مفاد و موازین قانونی تاکید کردم که قاضی 
دادگاه بــدوی رأی صحیحــی صادر کــرده و من در مقام 
قاضی تجدیدنظر ایــن رأی را تایید کرده ام. در بخش دوم 
جلسه شورای عالی قوه قضائیه، محسنی اژه ای با اشاره به 
برخی هجمه ها و فضاســازی ها علیه دستگاه قضایی اظهار 
داشت: قوه قضائیه در حال مبارزه اصولی، حرفه ای و علمی 
با مفاسد اقتصادی اســت و در این مقابله بیش از آنکه به 
رویکردهای تبلیغاتی اهتمام داشــته باشــد و شعار دهد، 

متمرکز بر عمل گرایی است.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: کســانی که از مقابله و 
مبارزه مجدانه و مستمر دستگاه قضایی با مفاسد هراس و 
نگرانی دارند، بیشترین هجمه ها و فضاسازی را علیه عدلیه 

ترتیب می دهند.
رئیس دســتگاه قضا گفت: بارها تاکید کرده ام که پیش 
از آنکه به ســراغ متخلفان عادی و مردم برویم به ســراغ 
کارگزاران متخلف خواهیم رفت و از قضا ترس و هراسی که 
عامل هجمه پراکنی و فضاســازی علیه قوه قضائیه است، از 

همین امر ناشی می شود.

سید ابراهیم رئیسی در ادامه سفرهای استانی خود روز 
گذشته وارد اســتان کهگیلویه و بویراحمد شد. او در بدو 
ورود در فرودگاه یاســوج کهگیلویه و بویراحمد را استانی 
برخوردار از ظرفیت های خوب در عرصه های کشــاورزی و 
گردشــگری توصیف و بیان کرد: این استان ظرفیت های 
خوبــی دارد که تلاش خواهیم کرد در راســتای توســعه 
استان از آنها بهره بگیریم تا هم نیازهای مردم کهگیلویه و 
بویراحمــد را تامین کند و هم باعث افزایش امید و اعتماد 

مردم شود.
رئیســی در گفت وگو بــا خبرنگاران دربــاره اهداف و 
برنامه های این سفر، با بیان این که »کهگیلویه و بویراحمد 
از مردمی سخت کوش و مجاهد برخوردار است«، ادامه داد: 
با تلاش مسئولان و مدیران پرتلاش و با مدیریت استاندار 
کهیگیلویه و بویراحمد برخی پروژه های مصوب در ســفر 
اول دولت مردمی به این استان به ثمر رسیده که گزارش 

آن در این سفر خدمت مردم ارائه خواهد شد.
او با اشــاره به این که »در ســفر دوم دولت مردمی به 
استان مسائل گسترده تری نسبت به مسائل ضروری سفر 
اول مدنظر قرار دارد«، افزود: در آن ســفر برخی مســائل 
ضروری وجود داشت که حالا به ثمر رسیده و در این سفر 
علاوه بر پیگیری پروژه های باقیمانده از مصوبات سفر اول، 
نیازهای جدیدی که نســبت به بخش های مختلف استان 

احصا شده پیگیری خواهد شد.
رئیس جمهوری همچنین با اشــاره به عشایری بودن 
اســتان اظهار داشت: عشــایر به فرموده امام راحل ذخایر 
ارزشمند کشور هستند که باید به عنوان یکی از بخش های 
مولد کشــور مورد توجه ویژه قــرار گیرند و اقدامات لازم 

برای خدمت به آنها و زیست عشایری انجام شود.
او خاطرنشان کرد: در این سفر برخلاف سفر اول که به 
دلیل شــرایط کرونایی امکان حضور در اجتماعات مردمی 
نبــود، در جمع مردم نیز حضور پیدا خواهیم کرد و علاوه 
بر اطلاع رســانی درباره اقدامات انجام شــده برای توسعه 
استان، طرح های در دســت اجرا و نیز طرح های جدیدی 
که باید برای تامین مطالبات مردم اجرا شــود نیز پیگیری 

خواهند شد.
او همچنین در جمع عشــایر دشــت سقاوه این استان 
گفت: با توجه به عشایرنشین بودن این استان، برنامه های 

این سفر را از حضور و دیدار با عشایر آغاز کردیم.
رئیس جمهوری با اشــاره به مطالبات مطرح شــده در 
این دیدار درباره مســئله آب اظهار داشت: این منطقه از 
پربارش ترین نقاط کشور است و کاری که باید انجام شود 
برنامه ریزی برای توزیع و مصرف آب به بهترین شکل برای 

مصارف شرب، کشاورزی و صنعت است.
رئیســی با بیان اینکه با بهره برداری از سد چمشیر در 
اســتان بخش قابل توجهی از مشکل تامین آب رفع شده 
و ۷۰ هزار هکتار از اراضی استان تحت پوشش منابع آبی 
این ســد قرار خواهند گرفت، افزود: علاوه بر این سد، سد 
دیگــری هم در مدت کوتاهی در دشــت ســقاوه احداث 
خواهد شد تا مشکل تامین آب پایدار عشایر را نیز برطرف 

کند.
رئیس جمهوری با اشــاره به تامیــن اعتبار و اقدامات 

انجام شــده برای توزیع و نصب پنل های خورشیدی برای 
عشــایر در راستای تامین برق و نیازهایی مثل آبگرم آنان 
تصریح کرد: در سال های گذشته اقدامات خوبی در زمینه 
ایل راه ها انجام شــده اما کمبودهایی نیز وجود دارد که در 
این ســفر اعتبارات لازم برای رفع ایــن کمبودها در نظر 

گرفته شده و تخصیص خواهد یافت.
او با بیان اینکه عشــایر یکی از مولدترین اقشار جامعه 
هســتند و همه ما به نوعی میهمان ســفره آنان هستیم، 
خاطرنشان کرد: همه باید به تقویت تولید در میان عشایر 
کمک کننــد. پرواربندی قراردادی دام که از گذشــته به 
نوعی وجود داشــته باید تداوم و گسترش یابد تا عشایر از 
ناحیه تامین نهاده هــا برای دام های خود نگرانی و دغدغه 

نداشته باشند و تولید آنها دچار اختلال نشود.
رئیس جمهوری اضافه کرد: اولویت ما برای تامین مواد 
پروتئینی و لبنی تولیدات داخلی است و واردات باید فقط 
در جایی انجام شــود که امکان تولید وجود ندارد، اما در 
جایی که به همت عشایر می تواند گوشت قرمز و مواد لبنی 
تولید کرد، همه باید از افزایش تولیدات آنها حمایت کنیم 
و اطمینــان دارم با همت عشــایر و حمایت دولت امکان 

تامین نیازهای پروتئینی کشور در داخل وجود دارد.
رئیســی با بیــان اینکه عشــایر در راســتای اجرای 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی نقش بسیار موثری دارند، 
گفت: عشــایر همواره در عرصه های مختلف، چه در دفاع 
از ارزش ها و ایســتادن پای انقلاب، چه در دفاع مقدس و 
چه در عرصه تولید حضور موثر و پررنگی داشــته اند و ما 
قدردان آنان هستیم. او همچنین حمایت از کشت گیاهان 
دارویی و فعال تر شــدن خانه های بهداشــت در استان را 
از دیگر مصوبات ســفر دوم دولت مردمــی به کهگیلویه 
و بویراحمد دانســت و افزود: علاوه بر اینها در این ســفر 
مصوبات خوبی برای تکمیل ایل راه ها و نیز خرید تضمینی 

محصولات عشایر و روستائیان در نظر گرفته شده است.
رئیســی خرید تضمینی محصولات عشایر و روستائیان 
را از راهکارهای موثر به صرفه شــدن اقتصاد روستائیان و 
عشایر دانست و اظهار داشــت: اینکه امام راحل فرمودند 
عشــایر ذخایر انقلاب هستند یک تعارف نیست و برای ما 
مسئولیت آفرین است، بنابراین مسئولان باید با حمایت از 
روند تولید در روســتاها و در میان عشــایر، نسبت به این 

ذخایر توجه ویژه و مناسب داشته باشند.

محسنی اژه ای:

بی احترامی به قانون روحیه دیکتاتوری به وجود می آورد
رئیس جمهوری  در یاسوج:

تلاش می کنیم هم نیازها برطرف و هم باعث اعتماد مردم شود

پیام تشکر رهبر انقلاب به مناسبت قهرمانی تیم ملی 
والیبال جوانان در جهان 

حضرت آیت الله خامنــه ای در پیامی، از تیم ملی والیبال جوانان جمهوری 
اسلامی ایران به مناسبت قهرمانی در جهان تقدیر کردند. 

متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:
»بسمه تعالی

جوانان عزیز قهرمان والیبال
دل ملت ایران را با بازی خوب خود شاد کردید. از همه شما متشکرم.

سیّدعلی خامنه ای
۲۶ تیرماه ۱۴۰۲«

قالیباف: 
لایحه عفاف و حجاب خارج از نوبت 

در مجلس بررسی می شود
رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکری با ابراز امیدواری از این که 
تا پایان ماه محرم و صفر لایحه عفاف و حجاب در مجلس شــورای اســلامی 
تبدیل به قانون شــود، گفت که لایحه عفاف و حجاب در صحن علنی خارج از 
نوبت مورد بررســی قرار خواهد گرفت. محمدباقر قالیباف در جلسه علنی در 
پاســخ به تذکر فلاحی نماینده همدان درباره لزوم تعیین تکلیف لایحه عفاف 
و حجاب اظهار کرد: شکی نیست که لایحه قضایی ارسال شده موضوع مهمی 
اســت و به دلیل همین اهمیت با قید دو فوریت به مجلس شــورای اسلامی 
تقدیم شــد. ما در مجلس بحث کردیم که باید همه ابعاد فرهنگی، اجتماعی، 
قضایی و آموزشی این لایحه مورد توجه قرار گرفته و دستگاه های مختلف هم 
وظایف خود را انجام دهند. او با اشــاره به گزارش کمیســیون فرهنگی درباره 
وظایف دســتگاه ها در اجرای قوانین مربوط به حجاب بیان کرد: طبق گزارش 
کمیســیون فرهنگی ۳۱ دســتگاه به وظایف قانونی خود عمل نکرده که یک 
بخشــی از آن به این موضوع بر می گشــت که صراحتی در قانون نبود. نمونه 
این است که مصوبه شورای انقلاب فرهنگی از لحاظ قانونی الزام آور نبود. حال 
سوال این اســت که آیا نباید این موارد در لایحه عفاف و حجاب شفاف شود؛ 
برهمین اساس مجلس شورای اسلامی تصمیم گرفت که لایحه عفاف و حجاب 
به صورت یک فوریتی بررســی شــود.قالیباف با بیان این که نباید موضوعات 
فرهنگی مربوط به لایحه حجاب و عفاف در کمیســیون فرهنگی حذف شود، 
گفت: بحث فرهنگی و وظایف دستگاه ها مهم است؛ درباره این که گفته می شود 
اختیار به نیروی انتظامی داده شــود این توضیح لازم اســت که بگویم نیروی 
انتظامی ضابط اســت و نمی تواند حکم صادر کرده یا جایی را پلمب کند چون 
خلاف قانون اســت و قاضی باید تصمیم گیری کند ما نمی توانیم خلاف قانون 

عمل کنیم.

پارلمان

مظفری:
حکم ابطال انتصاب میثمی ایرد
به تصمیم رئیس جمهوری بود

به گفته رئیس دیوان عدالــت اداری حکم ابطال انتصاب »میثم لطیفی« در 
دیوان عدالت اداری با استناد به »ماده ۹۱ قانون تشکیلات و آئین دادرسی دیوان 

عدالت اداری« یک ایراد شکلی به تصمیم ریاست محترم جمهوری بود.
حجت الاسلام والمسلمین مظفری در نشست شورای عالی قضائی بیان کرد: 
اگر این ایراد مرتفع شــود، دیگر مانع قانونی هم وجود نخواهد داشت، و در حال 
حاضر از این رای دیوان عدالت اداری، این برداشــت در سطح جامعه وجود دارد 
که یک نوع انفصال از خدمات دولتی به آقای میثم لطیفی داده شــده در حالی 
که اینگونه نیست و چنانچه موانع قانونی که در رای دیوان ذکر شده مرتفع شود، 

دولت می تواند از وجود ایشان استفاده کند.

یک مقام قضایی خبر داد 
محکومیت قطعی ۴ مقام دولتی

در راستای عدم اجرای قانون هوای پاک
سرپرســت معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم دادگستری استان 
تهران از محکومیت قطعی ۴ مقام دولتی در راســتای عدم اجرای قانون هوای 
پاک خبر داد. ابوالفضل نیکوکار در گفت وگو با ایســنا درباره قانون هوای پاک 
گفت: این قانون در ســال ۹۶ و در ۳۴ ماده تصویب شــد و وظایف و تکلیفی را  
برای ۱۳ ســازمان و دستگاه  تعریف کرده اســت. او با اشاره به ماده ۳۲ قانون 
هــوای پاک گفت: طبق این ماده »برای رســیدگی به تخلفات و جرائم موضوع 
این قانون، به تشخیص رئیس قوه قضائیه شعبه ای تخصصی در هر حوزه قضائی 
اختصاص می یابد و...« بنابراین در همین راســتا  در اواخر سال گذشته پرونده 
ای در دادســرای تهران برای ۴ مقام دولتی به دلیــل اجرا نکردن قانون هوای 
پاک تشکیل شد و با صدور کیفرخواســت پرونده به دادگاه ارجاع شد و نهایتا 
منجر به محکومیت این ۴ مقام دولتی شــد و قطعیت پیــدا کرد و در مرحله 
اجراست. این افراد به بهانه های مختلف از انجام تکالیف و وظایفشان در اجرای 
قانون هوای پــاک خودداری می کردند. نیکوکار با بیــان اینکه قوه قضائیه به 
موضــوع هوای پاک توجه ویژه ای دارد، گفت: انتظار ما از دســتگاه هایی که در 
قانون وظایف و تکالیفی برایشــان تعریف شــده، این است از فرصتی که دارند 
 در زمینــه جلوگیری از آلودگی هوا اقدامات لازم را انجام دهند و  با هماهنگی 

فیمابین مشکلات را حل کنند.  

قضائی

رئیسی:
ملت ایران هنر تبدیل تهدید به فرصت را دارد

رئیس جمهوری مجتمع پتروشیمی گچساران را جلوه ای از شعار ما می توانیم و 
تبدیل ظرفیت های کشور به ثروت توصیف و بیان کرد: ملت ایران این هنر را دارد 
که تحریم و تهدید را به فرصت و ثروت تبدیل کند و تکمیل و بهره برداری از این 
پروژه یکی از جلوه های این هنر ملت ایران اســت. به گزارش ایسنا، سید ابراهیم 
در جریان دور دوم سفرهای استانی دولت مردمی به مقصد کهگیلویه و بویراحمد، 
در آیین آغاز عملیات راه اندازی پتروشیمی گچساران ضمن تقدیر و تشکر از همه 
مســئولان، مدیران، پیمانکاران، مشاوران، متخصصان و کارگران، این پروژه بزرگ 
صنعتی را گامی مهم در جهت رشد تولید، افزایش اشتغال و امیدآفرینی در مردم 
دانست. رئیسی »تولید زنجیره ای«، »طراحی، مهندسی، ابزار و تجهیزات استفاده 
شــده تماما ایرانی« و »افزایش ۳ هزار نفری اشتغال« را از جمله ویژگی های مهم 
مجتمع پتروشیمی گچساران برشمرد و افزود: همچنین بهره برداری از این پروژه 
منجر به جلوگیری از هدر رفت ثروت ملی و گاز مشعل ها و مانع آلایندگی خواهد 
شــد که اقدامی بسیار ارزشمند اســت. رئیس جمهوری با تاکید بر اهمیت نقش 
شــرکت های بزرگ صنعتی در توسعه و تامین نیازهای شهرهای محل احداث در 
قالب مسئولیت اجتماعی تصریح کرد: بیش از ۲ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان برای 
مصوبات اســتان از محل مسئولیت اجتماعی شــرکت های بزرگ تصویب شده و 
طبعا مجتمع پتروشیمی گچساران نیز باید در این راستا و در جهت رفع نیازهای 
مختلف استان کهگیلویه و بویراحمد و به ویژه شهرستان گچساران به وظایف خود 
عمل کند. رئیس جمهوری همچنین جذب ۱۷هزارمیلیارد ســرمایه برای تکمیل 

این پروژه را اقدامی بسیار مهم و شایسته تقدیر دانست.

دولت


